

Zhijin Fan, Research Team

*State Key Laboratory of Elemento-Organic Chemistry,
Nankai University, Tianjin 300071, P. R. China
Tel.: +86-22-23499464;
E-mail: fanzj@nankai.edu.cn*

**Memorize organic chemist
Professor Yuri Yurievich Morzherin**

Исследовательская группа Фан Жиджина

*Государственная лаборатория элементо-органической химии
Нанкайского университета, Тяньцзинь, 300071, Китай*

**Памяти химика-органика,
профессора Моржерина Юрия Юрьевича**

© Zhijin Fan, Research Team, 2017



The eleventh of January, 2017 was bound to be an extraordinary day in my life! This day, I lost one of my best friends, the best teacher and the best comrade in the area of organic chemistry, one of the most talented genius chemists.

Even now, I really do not know how to say any words to express my sadness, I felt so sad, because I have no chance to see him in his laboratory when I visit his University. Let you know, we just discussed the future

collaborations in October, 2016 when he visited my laboratory! No matter what kind of a day I am having, I can not forget his contribution to organic chemistry and collaborative scientific studies and friendship between China and Russia. I can not forget the days when I visited The Ural State Technical University, especially between the 14th of September and the 12th of October, 2007 by the invitation of Professor Bakulev Vasily Alekseevich, when I worked all the way

in the laboratory of Professor Morzherin for one month. His intelligence in organic chemistry especially in heterocyclic chemistry and calixarene chemistry gave me strong impressions, in my opinion, he had a strong will, active mind and was full of creativity in his study area. His careful consideration in every detail of my research made me to feel so warm-hearted! When I synthesized 5-methyl-1,2,3-thiadiazole-4-carboxylic acid as an intermediate, he conducted the step he thought to be risky by himself and he arranged all the team members in the laboratory to guide me in the garden near the University to wait for the reaction completion. I also can not forget the weekends during my visit in his laboratory, his arrangement for the picnic with research team members near the lake and the visit for the beautiful mountain in the forest let me having the feeling of coming home. I also heard the same impressions from the mouths of other students especially the BS students who worked in his laboratory, his laboratory is one of the most open access laboratories beloved by students because of his kind guidance and generosity. In this case, he

11 января 2017 года стал необычным днем в моей жизни. В этот день я потерял моего лучшего друга, лучшего учителя и лучшего товарища в области органической химии, одного из самых талантливых и гениальных химиков.

Даже сейчас я действительно не знаю, как найти слова, чтобы выразить мою печаль, потому что у меня нет никаких шансов увидеть его в своей лаборатории, когда я приезжаю в свой университет. В октябре 2016 года мы обсудили будущее сотрудничество, когда он приезжал в мою лабораторию! Как бы

cultured and protected the curiosities and dreams of organic chemistry of the students, his laboratory then became one of their cradles on the successful road to the kingdom of organic chemistry.

I do not know if he felt the misery when he left us, but I'm a strong believer that there is no pain in the Heavens, I wish he will be good and happy in another world! As if I heard his voice in the poetry of Mary Elizabeth Frye: «Do not stand at my grave and weep, I am not there, I do not sleep. I am the softly falling snow, Of beautiful birds in circling flight, I am the starshine of the night, I am in a quiet room, I am not there, I do not die».

The Analects of Confucius says: 'May the deceased rest in peace, while the living must move on with their lives'. I appreciate each moment I spent with you. I will hold my tears with sorrow and continue the collaboration with your laboratory and do what I do. I hope you can feel our achievements in the Havens, you will settle in my memory and heart, your thought and spirit will live with me forever, respectable Professor Yuri Yurievich Morzherin.

In Russian

ни сложилась моя жизнь, я не забуду Юрия Юрьевича и его вклад в органическую химию и совместные научные исследования и дружбу между Китаем и Россией. Я не могу забыть те дни, когда я посетил Уральский государственный технический университет (особенно с 14 сентября по 12 октября 2007 года) по приглашению профессора Бакулева Василия Алексеевича, где я работал в лаборатории профессора Ю. Ю. Моржерина в течение месяца.

Его интеллект в области органической, особенно гетероциклической,

химии и химии каликсаренов произвел на меня сильное впечатление. На мой взгляд, он обладал сильной волей, умом и был полон творческих замыслов. Он был внимателен к моей работе: когда я синтезировал 5-метил-1,2,3-тиадиазол-4-карбоновую кислоту в качестве промежуточного продукта, он сам провел синтез, который считал рискованным, и он организовал всех членов команды своей лаборатории вести меня в сад рядом с университетом для того, чтобы дожидаться завершения реакции. Я также не могу забыть выходные в ходе своего визита в его лабораторию, его договоренность о пикнике с членами своей исследовательской команды у озера и посещение прекрасной горы в лесу – все это позволило мне почувствовать себя как дома. Я слышал те же впечатления из уст других студентов, особенно студентов BS, которые работали в его лаборатории. Его лаборатория является одной из самых открытых лабораторий, которые любят студенты за его приветливое руководство и щедрость. Он всегда поддерживал интерес студентов

к органической химии, его лаборатория стала этапом на пути в царство органической химии.

Я не знаю, почувствовал ли он страдания, когда он покинул нас, но я твердо верю, что на небесах нет боли, я желаю ему счастья и добра в другом мире! Словно я услышал его голос в поэзии Марии Элизабет Фрай: «Не стойте у могилы и не плачьте, меня нет, я не сплю. Я – мягко падающий снег. Из красивых птиц в круговом полете я Ночной свет звезд, я в тихой комнате, меня там нет, я не умираю».

В «Анализах Конфуция» говорится: «Пусть покойник будет в мире, а живые должны жить дальше». Я ценю каждый момент, который я провел с Вами. Я буду сдерживать свои слезы с горечью и продолжать сотрудничество с вашей лабораторией и делать то, что я делаю. Надеюсь, Вы увидите наши достижения на НЕБЕСАХ, Вы останетесь в моей памяти и сердце, Ваши мысли и дух будут жить со мной навсегда, уважаемый профессор Юрий Юрьевич Моржерин.